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RAAMATUKOGl 
Kõigi maade proletaarlased, ühinege! 

Eesti Merelaevanduse valitsuse, 
partei-ja komsomolikomitee ning 
mere- ja jõelaevastiku tööliste 
ametiühingu Eesti vabariikliku 
komitee häälekandja 

I lmub (vaheaegadega) ala
tes 1950. aas ta 21 juu l i s t 

EESTI MEREMEES 
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VANA AASTAT ARA SAATES 
Lühikommentaare ajakirjanduses ilmunule 

15. novembri "Noorte Hää
les" artiklis "Uus "ühisettevõ
te"" kritiseeritakse Eesti Me
relaevandust, et see püüab 
IME käivitumise ajal säilitada 
end Liidu k e s k a m e t k o n n a 
koosseisus. NSV Liidu rahva
saadik Toivo Ninnas, kellelt 
saaksime täpsema vastuse, 
viibib praegu Moskvas NSV 
Liidu rahvasaadikute kong
ressil, kuid oma vas tuses 
"Noorte Häälele" on T.Ninnas 
teatanud, et järgib endistviisi 
oma valimiseelset program
mi. 

2 1 . novembri "Õhtulehes" 
on pealkirja all "Kas Maar
dusse ikka Uussadam" esita
tud 2 e t tepanekut sadama 
ümbernimetamiseks: Heino 
Gustavson teeb ettepaneku 
nimetada sadam Maardu sa
damaks. Sadamatööline Mats 
Hunt pakub välja teise lahen
duse : j ä t t a m u u maa i lma 
jaoks käibele nimetus Tallin
na s adam, n u m m e r d a d e s 
kaid ühtselt; linna j a sadama 
siseselt võtta aga kasutusele 
uus nimi Süvasadam, mis so
biks ühte ritta j uba olemaso
levate Kalasadama, Miinisa
dama, Reisisadama j a Kau
basadamaga. 

Uussadama k a p t e n Rein 
Raudsalu: "Mulle meeldiks 
Muuga sadam, meil on ju ka 
Muuga raudteejaam. See lõ
petaks vagunite ekslemise, 

mis Muuga jaama asemel sa
tuvad Tallinna jaama; ka sa
dama raadiokutsungid on 
"Muuga". Muuga on suupära
ne nimi, ka välismaalastele." 

* # * 
23. novembri "Noorte Hää

les" teatab ETA "Loodi aktsia
selts "Estline-Eesti"". Saame 
teada, et luuakse regulaarne 
l a e v a ü h e n d u s Tal l inna j a 
Stockholmi vahel, eeloleva 
aas ta juun i s t hakkab laev 
"Nord Estonia" pardale võtma 
poolteist tuhat reisijat. 

Eesti NSV Riikliku Trans
pordikomitee koordineeri
mise peavali tsuse asejuha
taja Harri Ernila: "See on 
meie valitsuse tellimusel välja 
töötatud projekt. Asutajaliik
med on transpordi ja turismi
ga tegelevad ettevõtted kogu 
Eestist. Eeldatavasti saab 
"Estline" projekt aluseks alter
natiivsete merenduses tegut
sevate ettevõtete võrgu uäl/a-
kujunemiseks. Seega võib 
"Estline-i" pidada esimeseks 
IME põhimõtteile vastavaks 
ettevõtluseks sel alal, mis 
peaks hakkama taastama 
Eesttprestiižimereriigina, loo
ma kindla ühenduse Rootsi ja 
teiste Skandinaaviamaade-
ga. Eesti meremeestele loob 
see võimaluse valida tööand
jat, aktsionäridele annab nor
maalse majandusliku tulu. 
Eesti ja Rootsi on sän võrdsed 
partnerid." 

S õ i d u h u v i l i s t e l e pakub 
t ä p s e m a t t e a v e t 3 . d e t 
sembri "Rahva Hääl" artik
lis ""Nord Estonia" Tallin-
na-Stockholmi liinile" 

* # * 
2 3 . novembri "Maalehe" 

arktiklis "Uussadam tahab 
olla Moskva all" kirjeldatakse 
külaskäiku sadamasse. Saa
me lugeda Uussadama ülema 
Anatoli Kanajevi arutlust sa
dama tulevikust: "Tuleb tõsi
selt mõelda, kuidas sadamat 
edasi ehitada. Meie arvates 
on vaja jääda üleliidulisse al
luvusse, aga sadama tegevus 
peaks hakkama kajastuma 
vabariigi eelarves. See võtab 
ehk maha pingeid. 

Transpor t j ä äb n i iku in i i 
ü l e l i i d u l i s s e a l l u v u s s e , 
mere- t ranspordi puhul on 
mängus ka väliskaubanduse 
monopol . Siin ei saa midagi 
muuta ." 

Uussadama k a p t e n Rein 
Raudsalu: 

"Eesti Merelaevanduse 
kauaaegse ülema Arno Kase 
sõnutsi peab sadam olema 
mere äärde ehitatud, kellel 
teda ka vaja ei läheks.Taüin-
na sadamad on aegade jook
sul alati lossinud-laadinud ka 
transiitkaupa ja toonud sel 
moel sisse nii kroone, rublasid 
kui raha teistes vääringutes. 
Oleks kurb, kui IME tegijad ei 
leiaks kaasaegsele sadamale 
kohta uues mqjandusskee-

mis. Seda enam, et vana sa
dam on väikseks jäänud nä 
sügavuse kui territooriumi 
poolest Paljud kaubad ei sobi 
linnasüdames töötlemiseks. 
Tulevane turismiõrija külalis-
tevool aga eeldab seal näha 
peamiselt valgeid reisi-ja lõ-
bulaevu, mis mitte vähem sis
se ei too. Sellest ka Uussada
ma laiendamise plaanid. 

Kuid ka ilma selleta ei olnud 
Uussadam planeeritud tööta
ma kahjumiga. Ükski ehitus
järgus ettevõte ei saa esime
sest päevast alates kasumit 
anda. Sadam on esialgsest 
kahjumist plaanitust tundu
valt kiiremini üle saanud. 

Töökaaslastele on teada A. 
Kanajevi teistsugune arva
mus, ta on pidevalt orienteeri
nud kollektiivi IME-le, tööle 
iseseisva ettevõttena vabarii
gi alluvuses. Seda arvestatak
se ka sadama laiendamisp-
laanides. 

Kirjutis "Maalehes" ei and
nud lugejale mingit asjalikku 
infot Uussadama kohta. See ei 
tööta IME kasuks ega soodus
ta IME-meelsust muulastest 
sadamatöötqjate hulgas, kut
sudes oma alatooniga vaid 
esile kahetsusväärseid pin
geid üleliidulise alluvusega et
tevõtte töötajate hulgas, kes 
on valmis IME-ga kaasa mine
ma. 

* # * 
"24. novembri "Noorte Hää-

les"süüdistatakse Eesti Me
relaevandust, et "Georg Otsa
le" müüakse nõukogude raha 
eest vähe kajutikoht! ja toidu
talonge. Autor küsib: "Miks 
peaksin mina ja sajad teised 
minusugused tundma ennast 
Nõukogude laevas nagu vae
sed kirikurotid, kes on nii 
vaesed, et isegi süüa ei ole 
neile ette nähtud?!" 

"Marseri" d i r e k t o r Mait 
Nahkur: "Me ei saa ainult nõu
kogude raha eest töötada, 
sest Helsinki sadamamaks, 
agenteerimiskulud, laeva teh-
nohooldusja remont tuleb kin
ni maksta valuutas, seega 
peab laev küllalt valuutat tee
nima." 

Veel küsib repliigi autor: 
" J a mi l l i s te l kaa lu t lu s t e l 
m ü ü a k s e nõukogude raha 
ees t ainul t neljandik kajuti-
koh tades t ?" 

M.N.: "Kqjutikohti on "Georg 
Otsal" 190, nõukogude raha. 
eest müüakse igaks ülesõi-
duks 52 kqjutikohtaja 260 te-
kipiletit. Pileteid saab küll bro
neerida kuu aega ette, sellegi
poolest müüakse kqjutikohad 
ära ühe päevaga. Aasta algul 
alustati 110 piletiga nõukogu
de inimestele, nüüdseks ole
me jõudnud 260-ni. Siiski võib 

juhtuda, et näiteks jõulude 
aegu või nädalalõppudel ei 
mahu kõik sõitasoovijad lae

va: 
(järg 8. lk.) 
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äevi Eesti merenduse ajaloos 

Tänavu 2 3 . novembril möö
dus 125 a a s t a t esimese eesti
pärase merekooli loomisest. 
Kool loodi lätlase Krišjanis 
Valdemarsi õhutusel j a eest
vedamisel Ees t i -Lä t i piiril 
Heinastes 1864. aastal. Tege
vust alustati Jüri Veide talus 
esialgu 2 õpilasega, 1. det
sembriks o l i õpilasi j u b a 13. 
Kooli loojad j a juhatajad ning 
enamik õpi las i olid eestlased. 
Esimesed õpilased olid pärit 
peamiselt Treimanist, Ora
jõelt, Kablist, Häädemeestelt 
j a Heinastest. Tol ajal o l i Hei
nas te merekoo l Venemaal 
esimene, k u s võisid õppida 
lihtsad randlased. Kool loodi 
Heinastes kohalike r a h a 
meeste Weidede ja Mihkelso
nide kuluja kirjadega, aitasid 
k a kohalikud randlased. See
g a oli see p u h t erakool; sellest 
alates loevad ajaloolased esi
mese eesti merekooli sünn i 
päevaks 2 3 . novembrit 1864. 

Tosin a a s t a t hiljem o l i Hei
nastes j u b a 70 kaugsõidu-
purjelaeva, sest peale navi-
geerimise õpetat i koolis ka 
laevaehitust. Kõik laevad tee
nisid hästi, n i i et endisest väi
kesest külakohast oli välja 

kasvanud jõukas meremees
te alev. Heinaste merekooli 
juhatajaks valiti C. Dahl, kes 
ise oli lõpetanud 1857. a. Riia 
merekooli. 1870 . a. valmis 
Heinaste merekooli uus hoo
ne, 1880. a. sai Heinaste me
r e k o o l k o l m e k l a s s i l i s e k s 
k a u g s õ i d u n i e r e kool i k s . 
1902 . a. ehitati koolile veel 
ü k s hoone j uu rde . Heinaste 
merekoo l i s õ p p i s 1864— 
1897 . a. 2144 õpilast, kellest 
lõpetas vaid kolmandik. Koo
li lõpetamata jä tmise põhjusi 
oli pal ju. Õ p i l a s e d p id id 
m a k s m a korteri, toidu ja riie
t u s e eest ning tasuma õppe
m a k s u — õpiti oma kulu j a 
kirjadega. Elat i mitmekesi 
ü ü r i t u d toas, makstes voodi
k o h a eest kallist hinda, söödi 
nii, kuidas r aha jätkus. Hei
n a s t e merekool suleti 1915. 
aas t a l . 

•Heinas te merekooli esi
m e n e hoone 

•Heinas te merekooli u u s 
h o o n e 

•Heinaste merekooli õpi
l a s e d ja õpe t a j ad 
1 9 1 1 / 1 9 1 2 

Tal l innas i^-^4- v -̂*£js*>ol 
1919. a. 8*0»ei^e*«*a"möö-' 
d u s tänavu lÄflinna Mere
kooli avamisest 70 aastat. 
Tallinna merekooli esimeseks 
juhata jaks sai W. Russov. 
Kool töötas e s i a lgu kuni 
1921. aastani Kloostri tänava 
kool imajas , see järe l kuni 
1923. aastani Narva mnt. 47. 
Edasi paiknes kool Leineri tä
naval, alates 1927. a. sügi
sest "Meremeeste Kodu" ruu
mides. 1933. a. koliti Koplis
se praeguse TTÜ hoonesse, 
1936. a. sealt t aa s "Mere
meeste Kodu" ruumidesse^ 
k u h u jäädi seekord pikemaks 
ajaks. Eesti Vabariigi ajal tuli 
õppemaksu 'maksta järgmi
selt: ettevalmistusklassis 20 
kr., I klassis 30 kr., II klassis 
40 kr. j a III klassis 50 kr. aas
tas. Seega ei olnud merekoo
lis õppimine kerge neil, kes 
elasid vaid oma teenistusest. 
Suvel sõideti laevadel ja talvel 
õpiti: õppeaasta algas 1. ok
toobril ja lõppes aprilli lõpul. 
Kes aga suutis püksirihma 
pingutada ning kaugsõidu-
kapteni diplomiga merekooli 

lõpetada, seda ootas hea tee
nistus. Õpilaste arv kasvas 
kiiresti, aastail 1920—1940 
lõpetas Tallinna Merekooli 
971 d ip lomee r i t ud mere
meest. 

1941. a. nimetati Tallinna 
Merekool ümber Tallinna Me-
retehnikumiks. Kool viidi üle 
Vene j a Munga tänava nurga
le kunagisse Tallinna kreis
kooli hoonesse. Kooli hakkas 
juht ima kapten A. Gustav
son, inspektoriks määrati E. 
Kagi. 

IM j i p s . 
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•Kaubalaevaseltsi "Linda" akts ia 

Tänavu 14. juunil möödus 
I l o aastat Eesti esimese fcau-
balaevaseltsi moodustami
sest. Seltsi loomise mõte tek
kis tolleaegse Aleksandrikoo
li õpilaste ja õppejõudude 
keskel. Initsiaatoriks ja asu
tajaliikmeks oli Gustav Es
lon, kes on sündinud 1846. a. 
Harjumaal Kuusalu rannas 
Munkviigil. Peale kooli lõpe
tamist sõitis noormees laeva
del j a temast sai oma isa ees
kujul tubli meremees, ta oli 
kolme mrjelaeva kaasosa
nik. Mitu aastat sõitis G. Es
lon laeval "Karoline". Kuigi 
meri oli talle südameläheda
ne nagu igale rannapoisile, jäi 
ta maale, õppis 1867—1870 
Kundas j a omandas kooliõpe
taja kutse. G. Eslon oli õpeta
j a Väänas, Kolga-Kõnnus ja 
Tallinna, lähedal Nehatus , 
kus pandigi alus Eesti esime
sele laevaseltsi le . Nehatu 
koolimajas toimus 14. juunil 
1879 uue laevaseltsi asuta
miskoosolek: üksmeelselt ot
sus ta t i rajada kaubalaeva-
selts nimega "Linda", samas 
kirjutati palvekiri Eestimaa 
kubermanguvalitsusele. Uue 
"Linda" seltsi purjedesse hak
kas kohe puhuma uusi tuuli, 
selts arenes kiiremini kui loo
deti. Esimese pooleteise aas
ta jooksul laekus seltsi kas
s a s se üle 300 000 rubla. 
1880. a. alustas noor "Linda" 
põhitegevust, osteti maikuu 
algul Tal l inna s a d a m a s s e 
s a a b u n u d Norra pur jekas 

•Tallinna merekooli hoo
ne ("Meremeeste Kodu") 

•Tall inna merekooli lipp 
koos auvalvega 1930. a. 

Potod Tallinna Meremuu
seumi fotokogust 

"Morgenroden". U u s laev 
maksis 40 000 rubla. 9. mail 
oli laeva pidulik üleandmine 
ja vastuvõtmine, 14. mail sõi
tis "Linda Morgenroden" "Lin
da" lipu all vanaraualastiga 
Tall innast Philadelphiasse. 
Esimene reis tõi seltsile mär
kimisväärset tulu, 1882. a. 
osteti veel teinegi purjelaev, 
"Aleksander". See laev maksis 
11 000 rubla ja sai nimeks 
"Aleksander Linda". Selts os
tis veel maju Tallinnas ja Tar
tus ning poe ja kaubaaida. 
Nagu elus ikka juhtub, olid 
ka "Linda" seltsil omad tõu
sud j a mõõnad, tegutseti laial 
rindel ning osa ettevõtmisi 
a n d s i d kah jumi t . Pealegi 
h u k k u s 26. mär ts i l 1893 
"Aleksander Linda" ning "Lin
da Morgenroden" tegi avarii. 
Et "Linda" seltsi elu läks alla
mäge, otsustati selts 1893. a. 
likvideerida, suutmata kon
kureerida teiste omataoliste
ga. 

Manivald Kuik 

•Gustav Eslon 
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"Marser" 
on teie 

teenistuses 

KSn M£B£M££S it m waewa; 

Eesti Merelaevanduse juurde on 
loodud veel üks väikeettevõte - se
dapuhku reisijate tarvis. Tema töö-
põllu moodustavad reisilaev "Georg 
Ots" ja meie praamid. Uue ettevõtte 
nimi on "Marser". Järgnevalt ajame-
gi juttu "Marseri" direktori MAIT 
NAHKURIGA. 

Alustagem sellest, mis ajendas 
"Marserit" looma. 

M.N. Põhjusi oli palju, peamine 
neist aga oli siiski see, et viimasel 
ajal on märksa rohkem Nõukogude 
inimesi, kes teevad oma välisreisid 
meritsi. Koos reisijate arvu suurene
misega - kuid loomulikult mitte 
ainult sellepärast - kasvasid ka 
nõudmised teenindusele. Siinkohal 
peab märkima, et kuni 1985. aastani 
polnud laevandusel üldse reisijate 
osakonda: reisijateveo probleemid 
lahendas muude asjade seas üks dis-
petšer. Reisijateveol on aga samuti 
nagu kaubaveolgi oma spetsiifika, 
omad nüansid, mida peab põhjali
kult teadma. Neid kahte ühitada ei 
saa. Isegi niisugustes valdkondades 
nagu kaubandus ja restoranitöö, kus 
paljud ennast asjatundjaks peavad, 
on hulk peensusi, mida tundmata ja 
arvestamata ei saavuta õiget majan
duslikku ega mingit muud efekti. Il
mekas näide öh siin "Georg Ots", 
millele me pole veel küllalt tähele
panu pööranud. Selle laevaga sõit
vate Nõukogude reisijate arv on tun
duvalt kasvanud ja siit johtub hulk 
mitmesuguseid probleeme. See arv 
on suurenenud kolmelt protsendilt 
30-^40 protsendini, s.t. üle kürrme 
korra. Kui varem piletimuret üldse 
polnud, siis" nüüd on järjekorrad 
hiigla pikad ja alati ei saagi õigeks 
päevaks piletit. Ja asi on nii, et mida 
vähem pileteid ning võimalusi neid 
osta, seda rohkem etteheiteid meile. 

Kas meie inimestel ja välismaa
lastel on ühesugused võimalused 

laevapiletit osta ning klassi ja ka-
jutikohta valida? Oleme ju nii 
harjunud, et välismaalastel on 
ikka eelised. 

M.N. Ei, eelfseid neil pole, kuid on 
olemas teatud määr, kui palju kohti 
ostab Soomes ära meie peaagent 
"Saima Lines ""ja kui palju jääb mei
le. "Viimaseid on ainult kümme prot
senti. Ja see on nii pärast kevadist 
Eestis müüdavate piletite hulga suu
rendamist. Enne oli neid veel vä
hem. Sellist reisijateuputust nagu sel 
sügisel me ette ei näinud. Siit siis ka 
probleemid. 

Senini tegeleb "Marser" kahjuks 
ainult minu isikus üheksa praami ja 
"Georg Otsa" asjadega ja üldist 
koondamist arvestada^pole töötaja
te arvu kasvu loota. See aga tähen
dab, et kõiki probleeme haarata ja la
hendada pole lihtsalt võimalik. See
pärast tekivadki nii majanduslikud 
kui ka puhtmoraalsed kahjud - vii
maste all kannatavad reisijad. Et siin 
kas või midagi muuta, saigi moodus
tatud "Marser", mille üks kaastööta
jaid tegeleks ideaaljuhul ainult praa
midega ja teine "Georg Otsaga". 
"Georg Ots" nõuab viimasel ajal eri
list tähelepanu, sest seal on sõlmitud 
mitmeid otsesidemeid kohalike ette
võtetega, kelle toodangut võiks-lae
val müüa. See aitaks ühtaegu meil 
valuutat kokku hoida ja ettevõtetel 
seda teenida. 

Teine probleem on "Georg Otsa" 
piletite müük. Kuni viimase ajani 
oli see "Inturisti" käes ja pileteid 
müüdi "Viru" hotellis. "Viru" ei ol
nud aga valmis vastu võtma nii suurt 
kodumaiste turistide tulvaja kassad 
toodi üle reisisadamasse. Paraku ei 
lahendanud probleemi seegi, järje
korrad jäid ikka. Ja sadamasse tulla 
on ka üsna tülikas. Pealegi tuleb kelk 
14 piletimüük katkestada, sest siis 
jõuab kohale "Georg Ots" ja oote

saal valgub pilgeni turiste täis. Kõik 
see ja mehhaniscerimata kassatöö 
ajavadki pilelisabad pikaks. Meil on 
plaanis seada sisse otseside Helsin
giga, hakata kasutama kompuuter-
tehnikat ja broneerida kohad arvuti
ga, et piletisoovid võimalikult kii
resti ja hästi täita. Seni on aga asi nii, 
et kui oleme oma 110 piletit ära 
müünud, ei tea me, kas "Saima Line-
sil" on ehk veel vabu kohti. 

Praegu on üks meie peamisi sihte 
saada ruumid südalinna, sest Tallin
nas pole ju merekassasid. Üht-teist 
on siin juba välja pakutud, kuid 
konkreetne otsus on kahjuks veel te
gemata. Seepärast tuleb töötada ikka 
endistes tingimustes ja loota, et lin
na täitevkomitee saab asjast aru, tu
leb meile vastu ja lubab üürida sobi-

• likud ruumid. 
Teie plaanide järgi hakkavad 

töömaht ja koormus kasvama 
ning üks inimene vaevalt et suu
dab sellega toime tulla. Mis lahen
dust te siin näete? 

M.N. Jah, "Marserile" oleks tõesti 
juba praegu vaja veel ühte töötajat, 
kes valdaks vabalt kahte keelt ning 
oleks hästi kursis reisijateveo asja
dega. Praamivedudega ilma selleta 
tegelda ei saa. Tulevikus, kui me en
dale ruumid saame, on vaja veel ühte 
spetsialisti, kel oleks piisavalt tead
misi kassaarvuti tehnikas. 

Ja kui kaastöötajad on valitud, 
ruumid üüritud ning otseside sis
se seatud, mis siis edasi saab? 
. M.N. Tulevikus tahaks liinil või 
liinidel näha "Georg Otsa" kõrval 
veel teisi reisilaevu. Plaanid on pee
tud ja läbirääkimised käivad ka, aga 
praegu ma kaarte avama ei hakka. 
Kui mc varem olime omafcvaldkon-
nas monopolistid, siis nüüd võivad 

mitu meresõidust ja reisijateveost-
huvitatud kohalikku firmat meile 
konkurentsi pakkuda. Sellepärast 
peabki talitama niisuguste ärireegli
te järgi, mis Läänes juba ammu ka
sutusel on. Võib-olla tuleb reaalsete 
tulemuste nimel minna kompromis
sile ja jagada osa tuludest välisfirma
dega. Pole ju saladus, et teenindus ja 
hiruiakujundussüsteem ei ole meie 
laevadel nii täiuslikud. Ehkki teiste 
ettevõtetega võrreldes oleme nii sel
les plaanis kui ka reklaamiasjades 
küllaltki tasemel, kuna me ei tegele 
nende küsimustega mitte esimest 
aastat. 

Välisfirmasid, kes tahaksid meie
ga koostööd teha, on üsna palju, sest 
laevandus on tõsiselt võetav laeva
omanik, kellega arvestatakse. Mõ
nevõrra on takistuseks aga see, et ei 
meile endile ega ka välispartneritele 
pole selge, milline on siis ikkagi lae-

• vanduse seisund vabariigis, millised 
on tema suhted vabariigiga. Seni on 
see asi veel segane. 

Teie ettevõtte sünniga peaks mi
dagi minema paremuse poole ka 
p raam i ved udes? 

M .N. Asi on nii, et varsti pole meid 
seal võib-olla enam vajagi, praami-
vedusid hakatakse juhtima vahetult 
kohapeal. Selles suunas on juba te
gutsema hakatud. Esimene samm on 
siin praamikomplekside loomine. 
Edasi tuleks kevadel asutada Virtsu 
- Kuivastu alumisel üleveol aktsia
selts. Sellest olid huvitatud ka üle
veol töötavad inimesed ise, kuid 
miskipärast on seft hea ettevõtmine 
soiku jäänud. Minu meelest on prae
gu kõige õigem ära oodata, kuni 
meie Plaanikomitees saab valmis 
aktsiaseltside ja rahvaettevõtete sea
dus—aü teda vist nimetatakse. 

Kui nüüd kõik see jutt kokku 
võtta, siis mis eesmärgid on väi
keettevõte endale seadnud ja kui
das kavatsete nendeni jõuda? 

M.N. Väikeettevõte hakkab tege
ma laevandusega koostööd puhtma
janduslikel alustel, vastavalt lepin
gutele. Teeme seda, mida laevandus 
tellib, loomulikult kindla tasu eest. 
Lisaks sellele tahaks enda peale võt
ta kulleriposti veo, s.t. luua teatud al
ternatiivi praegusele postsidele. Lä
him sihtkoht on siin Helsingi. Nüüd, 
kus firmad ja ettevõtted sõlmivad nii 
palju lepinguid, moodustavad suure
ma osa "Georg Otsa" reisijatest ini
mesed, kes toimetavad Helsingisse 
või sealt tagasi vahel ühtainsamat 
paberit. See tähendab aga õigusta
matult suurt aja-ja rahakulu, samal 
ajal kui terves maailmas kasutatakse 
edukalt kulleriposti. Tulevikus üri
tame pakkuda osale merereisijatest 
ka majutusvõimalust. Selle tarvis on 
meil plaan restaureerida vanalinnas 
ruumid, mis vabanevad aasta pärast. 
Kes restaureerima hakkab, pole veel 
otsusjatud. 

Ja nüüd veel viimane küsimus: 
miks j ust "Marser"? 

M.N.Sellepärast, et meie pakutud 
nimi "Marin Service" tundus täitev
komiteele sobimatu, "Marser" aga 
osutus vastuvõetavaks. Nii see* asi 
siis läkski. 
. Mis siis muud, kui soovin vastse
le ettevõttele edu ja kavatsetu täi
deviimist. 

M.N. Tänan ja kõike head ka teile. 

Vestelnud Jelena Gussova 

A. Gusscinovi foto 

"Läänemeri eile, täna, homme" 
Sellise deviisi all toimus 

1989. a. novembrikuu vii
mastel päevadel Riias Läti 
"Baltica" fondi organiseeritud 
I rahvusvaheline teaduslik 
seminar. 

Teatavasti on "Baltica" fond 
ühiskondlik organisatsioon, 
kes osutab kaasabi paljudele 
Läänemere probleemidele la
henduste otsimisel . Fond 
loeb oma esmaseks ülesan
deks aidata kaasa merekesk
konna kaitsele, looduslike 
ressursside taastootmisele, 
kalanduse ja meresõidu aja
loo uurimisele, meresõidu ja 
•rahvusvahelise kaubavahe
tuse õiguslikes alustes orien
teerumisele, folkloorifestiva
lide organiseerimisele, mere 
ja ranniku ratsionaalsele kä
sutamisele koos mereturismi, 
puhkemajanduse ja yeespor-
dialade arendamisega jms. 
Ühtlasi peetakse vajalikuks 
tihedate koostöösidemete 
loomist Läti. Leedu, Eesti ja 
ka feiste Läänemere ümber 

paiknevate riikide ülalloetle
tud probleemidega tegelevate 
spetsialistide vahel. 

Seminari peateemaks oli 
välja kuulutatud "Keskkon
nakaitse ühiskondlik-poliiti-
lised ja õiguslikud problee
mid", ning peale fondi osale
sid organiseerimistöös ka 
veel Läti NSV Looduskaitse 
Riiklik Komitee. Läti Kala
tööstuse Tootmisvalitsus, 
Riia Merekalasadam, kaluri
kolhoosid "Uzvara" ja "9. 
Mai", Läänemere Kalamajan-
duse Teaduslik Uurimisinsti
tuut, Nõukogude Mereõiguse 
Assotsiatsioon, Läti Kirjanike 
Liit. Läti Ajakirjanike Liit jt. 

Osa võtma oli kutsutud ar
vukalt spetsialiste, riiklike 
organite, ametkondade ja va
litsuste töötajaid, kirjanikke, 
kauba- ja kalalaevastiku ve
terane ning ühiskondlike or
ganisatsioonide esindajaid. 

Välisriikidest olid kohal 
Suurbritannia, Taani, Poola 
ja Soome teadlased ning kom

petentsed isikud. 
Eesti Meremuuseumist osa

lesid seminari töös Reet Na-
ber kalanduse ja Vello Mäss 
allveearheoloogia osakon
nast. 

Seminari e s imene päev 
möödus Riia Poliitharidus
maja avaras saalis, kus kuu
lati ära rea nimekate teadlas
te ettekanded Läänemere 
kaitse, majandamise ja riiki
devahelise koostöö õigusli
kest aspektidest. Erilist tähe
lepanu äratas Ukraina NSV 
TA Riigi ja Õiguse Instituudi 
juhtiva spetsialisti, õigustea
duse doktori A. Võssotski et
tekanne regionaalsete mere
de ja nende ressursside eksp
luateerimisest riikidevahelise 
koostöö raames. 

Seminari kaks järgmist ti
hedat tööpäeva viidi läbi ka
lurite kultuurimajas "Zie-
melblazma" (Põhjavalgus). 
Töö efektiivsuse huvides jät
kati istungeid kahes erinevas 
sektsioonis. Esimesse kuulu

sid juristid j a , keskkonna
kaitsjad, teise meresõidu ja 
kalanduse ajaloo uurijad. 

Keskkonnakaitseprobleemi 
de kõrval olid vaatluse all ka 
hääbuva liivi rahva ja nende 
vägivaldselt inimtühjaks 
muudetud kodurannaga 
seonduvad küsimused. Läti 
kaubalaevastiku traagiline 
saatus aastail 1940—1945, 
Balti hõimude meresõidu 
arengu peajooned, Lätimaa 
loodeosa muistse laevaehitu
se tehnoloogia jms. R. Naber 
esitas huvitava uurimuse 18. 
sajandi publikatsioonides ka-
jas tunud merekeskkonna 
reostuse ja kalakaitse prob
leemidest, V. Mäss rääkis 
Läänemere idaosa allveear
heoloogia mõningatest as
pektidest 

Mõeldud oli ka kultuurip
rogrammile. Oli võimalus tel
lida pileteid õhtustele kont
sertidele ja teatrietendustele. 
Korraldati ühine väljasõit 
Jurmala kaunil rannal asu

vasse "Uzvara" kalurikolhoo
si. Seal külastati kalatööstust 
ja kolhoosi heatasemelist ko
duloomuuseumi. Toimus õh
tusöök kolhoosi klubis ja ka 
väike kontsert 

Seminari neljandal päeval 
tehti kokkuvõtteid ja korral
dati ekskursioon Rundale 
lossi. 

R. Naber kasutas juhust 
töötada Riia raamatukogus, 
kuhu sissepääsu organiseeri
sid Läti ajaloouurijad. 

Seminar oli lõppenud. Sõl
miti sidemeid, tõstatati ak
tuaalseid probleeme, tutvuti 
erinevate uurimissuundade
ga. 

Oli ka puudusi. Alati ei laa
bunud organisatsioonilised 
küsimused. Liialt laiaks osu
tus ka teemade ring, mis 
muutis seminari töö laialival
guvaks, aga vigadest õpitak
se. Fondi "Baltica" külvatud 
seeme on idanemas. Lääne
mere kaitse on meie kõigi kä
tes. 

Vello Mäss 
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Laeva 
Probleemid, 

vaated, 
arvamused 

-rr 
Kõigepealt e h i t a t i Loksale tel l isetehas. Siis 

t ekk i s probleem, e t tellised o n vaja ä r a vedada. 
Eh i t a t i väike s a d a m . Siit t u l i uus probleem — 
laevu, o l i tarvis remontida. J a nii ra ja t i 1905. 
aastal Loksale laevaremondi tehas . Se l l e s t on 
nüüd hu lk aega möödas, tel l isetehas o n ammu 
u n u s t a t u d ja t e m a asemele ehitatud laevare
monditehase l ih t r ikompleks . Selle projekteeri
sid S o o m e insener id ja eh i t a s id kodumaistest 
materjalidest m e i e töölised. Sisseseade o n pärit 
Saksamaa LV-st, Saksa DV-st , Soomest , Root
sist j a Šveitsist. 
Uus ima te s e a d m e t e kõrval o n tehases 1905.a. 

auruxnasin, mis o n tehtud F r a n z Krulli tehases . 
Ja k u i importseadmed on s a g e l i kapriissed ning 
vahel koguni j ä ä v a d seisma — kord pole ü h t , kord 
teist -varaosa -, s i i s aurumasin töötab tõrge te ta . 

"Kas usute, et võite tehase probleemid lahendada?" 
ALEKSANDR KUSTOV lõpetas 1 9 7 3 . aastal Odessa Laevainseneride Ins t i tuudi mehaanikatea-
duskonna. Aasta t agas i valiti t a hääl teenamusega Loksa laevaremondi tehase direktor iks . 

Mis ülesande te endale pärast 
direktoriks saamis t s eads i t e? 

Kindlustada j a stabiliseerida te
h a s e seisundit. Praegu on meie 
lihtrikompleksil tellimused kuni 
1990.a. Mis hiljem saab. on seni 
teadmata. Tegutsetakse mitmes 
s u u n a s - otsime lihtritele ostjaid, 
nii liidu- ku i ka välisturul ning 
kaalume ka al ternati iwariante, 
n a g u näiteks väikelaevade ja kon
teinerite tootmine. 

Olen kuulnud, et k u t s u t e kind
l a aja tagant brigadirid kokku? 

Nii see on. Tahaks, e t nendest 
kohtumistest kujuneks välja bri
gadiride nõukogu, k u s oleksid 
esindatud nii laevad kui ka kogu 
(ootmisosa. 

Millega brigadiride n õ u k o g u te
gelema h a k k a b ? 

Probleeme tõs ta tama j a opti
maalseid tootmisvorme otsima. 

Kas meie laevaremont võiks ka 
maai lmatasemele jõuda? 

Ei või. Seal on hästikorraldatud 
varustamine. Kui mitte j u s t 24 
tunniga, siis viie päevaga kindlas
ti saadakse vajalik detail kat te 
ükskõik kust maailma otsast. Meil 
tu leb mõnikord oodata metalli, 
värvi jmt. kolm kuud. Halvas va
rustamises ei süüdista ma mate-
riaal-tehnilise varustuse valitsust, 
ses t seal tehakse kõik, mis võima
lik. Meil puudub aga aineliste res
sursside turg. Üsna kõvasti mõju
t a b töö kvaliteeti ka praegune pal
gasüsteem. Siin oleme püüdnud 
üht-teist j uba ära teha - näiteks 
soodustused nendel erialadel, kus 
ei saa tagada häid töötingimusi. 
Raha selleks saime säästetud er-
gutussummadest ja ühtlasi kasu
tasime nüüdseks lõpetatud, suu
resti formaalse tehasesisese sot

sialistliku võistluse fondi. 
Kas laevaremonditehasel oleks 

võimalus ka valuutat t een ida? 
Rohkem kui poolteist aastat ta

gasi tegime plaanivälise remondi 
koos ü m b e r s e a d m e s t a m i s e g a 
mootorlaeval "Kunstnik Nesterov". 
Seal oleksime võinud teenida 
25 000 valuutarubla. Tegime selle 
summa peale avalduse Eesti Mere
laevandusele, kes andis selle eda
si "Sovbunkerile". Tänaseni ei ole 
teenitud rahas t midagi kuulda, 
seadmeid pole me saanud. Reklaa
mime praegu oma toodangut välis
maal levitatavates reklaamväl-
jaannetes, kuid tulemusi on veel 
vara oodata. 

Kas usu te , e t suudate t ehase 
probleemid lahendada? 

Üksi küll mitte. Aga on kollektiiv, 
kes on nende lahendamisest huvi
tatud. 

• F r a n z Krulli aurumasin 

Küsimusele, k a u a see veel töötada võ ib , sain 
vas tuseks , et s a d a aastat. 

" P r a e g u on t e h a s e l e vaja u u t dokki. Vähemalt 
10 OOO tonnile. Meie oma on mõeldud ainult 
4000- le , " jä tkas minu giid, t ehnikaosakonna ju
h a t a j a ANATOLI GUNKIN. "Tehase e n d a rahad ei 
pane sellele v a s t u . Mitte e i taipa, m i s siis lae
vanduse le kasul ikum on: k a s maksta k o l m kor
da r o h k e m ja v e e l valuutas väl ismaistele firma
dele v õ i rublades Loksa t ehase le . 

Kü l saame u u e doki, võ ime remontida enami
ku m e i e laevu. Praegu remonditakse 7 0 % Eesti 
Merelaevanduse alustest välismaal, 1 6 % põhja-
b a s s e i n i laevaremondi tehastes ja a i n u l t 14%-
Loksal ." 

S e e oli e s imene probleem, millega m a Loksa 
Laevaremondi tehases k o k k u puutusin, neid on 
siin a g a teisigi. «Järgnevalt mõned intervjuud. 

"Lahendust seni 
pole, kuid 

lootust on." 
VIKTOR KISSIL. pea insener 
Käisin p r a e g u t s e h h i d e s . Ini

mesed töö tavad r a s k e t e s oludes. 
Seadmed j a tehnoloogia on vana
nenud. 

Tehnoloogial pole tase t , on teh
noloogia kasutamise t a s e . Meie te
hases on s e e maha j ä ä n u d . Ning 
see ei j uh tunud mitte aasta või 
kaks tagasi. 

Kas t e h a s välisfirmade teenu
seid ei t a h a kasutada? 

Välismaal pole laevaremondi-
.seadmed s u u r t paremad kui meil. 
Yäikemeh haniseerimis vahendeid 
oleks küll tarvis, aga pole valuutat. 
Kõrgtehnoloogiaseadmed ei ole 
alali majanduslikult põhjendatud. 
lYogrammjühtimisega pingid on 

20-30 korda kallimad kui univer-
saalpingid, tootlus on aga 2 -3 kor
da suurem. Ära tasuvad nad en
nast suurseeriatootmises. 

Eesti Merelaevanduses on prae
gu väga mitut tüüpi laevu. Aasta 
jooksul ei tule meie t ehase s se 
peaaegu kunagi kaht ühe seeria 
laeva. Laevad on vanad j a remont 
keeruline, iga kord tuleb teha mi
dagi uut. 

Välismaal on väga arenenud koo
peratsioon. Kapitalist ei pea endal 
tööpinki, mida ta kaks korda kuus 
tarvitab. Ta pöördub teise firma 
poole, kellel see tööpink olemas on, 
j a see täidab ta tellimuse kiiresti. 
Meilgi peab kooperatsioon muutu 
ma majanduslikult efektiivseks, ei 
ole mõtet ikka ja jälle jalgratast 
leiutada. 

Tingimata on vaja uuendada trei-
pinke. Raha selleks tehasel praegu 
on, kuid Liidus pole seadmeid. 

Kas sellest olukorrast ming i t 

väljapääsu ka on? 
Praegu küll mitte. Aga lootust an

nab see, kui masinatööstus edasi 
areneb. Minu arvestuste kohaselt 
ei juhtu see enne järgmist viisaas
takut. 

•Lihtri t sehhis 
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remondi 
"Ei ole enam usku oma jõusse." 

Ajakirjanduses on palju juttu 
olnud Loksa Laevaremondite
hasest. Audiatur et altera pars 
- kuulakem ka teist poolt. 

"Pool tehast tuleks laiali 
saata ja teistele siis 

topelt palka maksta." 

KUZMA GAŠPOR, ametiühingu esimees. 25, septembrist 
endine esimees. 

JURI JORDAN. kvalitee-
diala asedirektor, töökol
lektiivi nõukogu esimees 

Kas tehases on töökollek
tiivi nõukogu vaja? 

Ei ole. Minu meelest võiksid 
kõiki neid küsimusi , mida 
tõstatab töökollektiivi nõuko
gu, lahendada ka tehase juht
kond j a isemajandamisko-
misjon, kuhu kuuluvad kõigi 
allüksuste juhid, partei- j a 
komsomolikomitee sekretär, 
ametiühingu esimees ja gru-
piorganisaatorid. Koik kom
petentsed inimesed. Töökol
lektiivi nõukogus käib aga 
muudkui üks seletamine: see 
on seaduslik, see ei ole, see on 
kasulik, see mitte. 

Kui nüüd kujutada ette, e t 
tehasel oleksid kõik vajali
kud seadmed, kas siis saaks 
teha maailmatasemel tööd? 

Ei saaks. 
Miks siis? 
Peale seadmete on mujal 

maailmas veel töökorraldus 
ja normaalne palk. Seal juhib 
tootmist üks inimene, äärmi
sel juhul kaks. Tema käsutab 

kõiki: tehnikat, raha ja inime
si, tema otsustab ka töökor
ralduse üle. 

Meil juhivad kõ ik - töödeju-: 
hatajast direktorini välja. J a 
kui tootmine on halvasti kor-i 
raldatud, ei rahulda töölist et 
tema töö ega palk. 

Välismaal tuleb spetsialist 
laeva, kaasas parim valik töö 
riistu. Teeb oma kohvri lahti 
ja hakkab tööle. Meil läheb 
lukksepp kõigepealt laeva 
töömahtu kindlaks tegema. 
Seejärel tuleb ta tehasesse ta 
gasi, otsib vajalikku riista 
ning pärast lõunat asub siis 
ehk ka lõpuks tööle. J a pärast 
nõuab suurt raha. 

Kas meil oleks võimalik 
töökorraldust muuta? 

Ei ole. 
Aga teoreetiliselt? 
Tuleks pool t ehas t laiali 

saata j a teistele siis topelt pal 
ka m a k s t a . See pole aga 
reaalne, sest meil ei ole muid 
töökohti asemele pakkuda ja 
ilma selleta ei ole õigust vai •' 
landada. 

Miks te ära lähete? 
j Olin hiljuti Donetskis. J u s t 
t>iis, kui seal streigiti. Ma nä-
i i n sõbralikku j a üksmeelset 
^kollektiivi. Nad teavad, mida 
iiad tahavad, j a saavad oma 

tahtmise. 
Kas teie ei usu, et te oma 

tahtmise saate? 
Ei usu. Pole enam usku oma 

jõusse. Kui ma viis aastat ta
gasi siia tulin, oli see usk ole

mas. Mul oli huvitav, praegu 
aga... Kas teate, millega me 
tegeleme? Jao tame näiteks 
kurikuulsaid "valuutahüve-
sid". On see siis ametiühingu
komitee töö? -o 

Oma meeskonda teil ei ku
junenud? 

Asi pole isegi mitte selles. 
Rahvas on meil passiivne. 
Peamine on töö, ühiskondlik 
tegevus on kümnendal kohal. 
Need valdkonnad on aga tihe
dalt seotud. Mõned inimesed 
ikka aitavad ka, kuid sellest 
j ä ä b vaheks . Ma rääkisin 
juba kolm aastat tagasi, et 
meil on vaja raadiolehte. Et 
kõik teaksid, mis tehases te
hakse. Selles räägitaks meie 
probleemidest, mida muidu 
ei saa lahendada kas või juba 
sellepärast, et nendest on 
teadlikud üksnes mõned ini
mesed tehase juhtkonnast . 

"Siis juba ni isama 
ei tukutaks." 

PAVEL TSEHMISTER, gaa-
sijaoskonna meister, raa
diolehe toimetaja. (Esime
ne raadiolehe number ilmus 
29 . septembril 1989.) 

Milleks teil seda lehte vaja 
-oli? Miks te selle enda pea

le võtsite? 
Miks? Ma ei 

tea. Töötan siin 
1987. aastast. 
Olen lõpetanud 
Odes s a Lae-
v a i n s e n e r i d e 
Instituudi. Te
gin kohe algu
ses ettepaneku 

seada tehases sisse videoin-
formatsioon. Et pandaks kas
või paar televiisorit sööklasse 
ja üks lihtri-tsehhi. Äsja oli 
jus t valuutakaupade müük. 
Kas tehas siis tõesti ei võinud 
mõnda videomagnetofoni en

dale jät ta? Nendest oleks pal
ju kasu. Võiks näiteks filmida 
töökollektiivi nõukogu koos
olekut. Oleks hoopis teine asi, 
kui selle liikmed teaksid, et 
neid jälgivad kolleegid, kes 
neid sinna valinud on. Siis 
juba niisama ei tukutaks. 

Kas te o le te raadiolehe 
toimetajana päris sõltuma
tu? 

Ma arvan, et jah. 
Kas te ei karda, et teid või

dakse maha võtta? 
Võidakse küll, aga see ei hir

muta mind. 

"Tee nii, et ka 
sinu kõrval häs

ti töötataks." 
VLADIMIR PŠENITŠNÕI, 

parteikomitee sekretär 
Meil on kommuniste, kelle 

peale võib loota. Selliseid ongi 
enamik. Kuid on ka inertseid 
inimesi, kes ei t aha üh i s 
kondlikku tööd teha. Öeldak
se umbes nii: "Ma teen oma 
tööd hästi,mis te veel tahate?" 
Aga katsu nii teha, et ka sinu 
kõrval hästi töötataks! Partei 
peal on kõige keerulisem töö-
kasvatustõö. Töö inimestega 
on raske. Kõige valusam on 
näha, kuidas kommunistid 
parteist välja astuvad. Jaa 
nuarikuust saadik on meil ol
nud kümme sellist juhtumit, 
äsja ands id avalduse veel 
kuus inimest. 

Saite parteikomitee sek
retäriks alles hiljuti. Kas 
loodate, e t teil õnnestub 
midagi muuta? 

Kui ma seda ei loodaks, kui
das ma siis üldse töötada 
saaksin? 

"Tehases tuleb 
kord majja 

lüüa, selleks 
aga..." 

VASSILI DOLBIN, peainse
neri asetäitja ohutustehni
ka alal 

Kuidas on tehases lood 
ohutustehnikaga? 

Kas teid huvitavad põhju
sed või tagajärjed? 

Nii see kui teine. 
Viimasel ajal pole juhtkond 

tööohutusele enam tähelepa
nu pööranud. Kõige tähtsam 
on plaan. Palju on töökollek

tiivi nõukogu otsustada, see 
pole aga sageli kompetentne. 
Ametiühing ei tee midagi, 
oma algatusel pole seal kor
dagi ohutustehnika asju üles 
võetud. Kahes t in imesest 
koosneva ohutustehnikatali-
tuse võimuses pole ka kuigi 
palju. Mul on õigus pöörduda 
direktori ja peainseneri poole 
ning nõudmisi esitada, mitte 
aga ise asja lahendada. 

Need on põhjused. Milli
sed on si is tagajärjed? 

Tehas on laokil. Kaid on me
talli täis aetud, aga juulis jäi 
vanarauaplaan täitmata. 

Missugune on meie tootmis
kultuur? Seda pole ollagi. J a 

tagajärjeks 
on t r a u -
m a t i s m i 
k a s v . 
1 9 8 8 . 
aastal re
gistreeriti 
neli õnne
tus juhtu
mit, täna
vu üheksa 
k u u g a 
aga j u b a 
kuus. 

Kas o n 
ka kutse-
haigusi? 

Viimase viie aasta jooksul 
pole kirja pandud ühtki. 

Tehases on vaja kord majja 
lüüa. Selle nimel aga tuleks 
natuke kärpida tootmisplaa

ne. 

Toimetuselt 
Praegu lähevad mitmed et

tevõtted üle uutele majanda-
misvormidele. Moodustatak
se ettevõtete ühendusi, millel 

on oma ajukeskused, kom
mertspangad, väliskauban-
dustalitused, sisemised ise
majandavad teeninduskoon-
dised ja oma kõrgem organ -
osanike konverents. Sõlmi
takse otselepinguid ja luuak

se ühise t tevõt te id . Oleme 
juba ka näinud, kuidas uus, 
ajakohane tootmiskorraldus 
annab häid tulemusi. 

Loksa Laevaremonditeha
ses aga kõik alles ootavad... 

Vahest peaks ehk meenuta

ti 

ma Anatoli Agranovski sõnu: 
"Reformid reformideks, aga 
tööd tuleb ikka teha." 

Jevgenia Kastjuk 

G. Simonjansi fotod 
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Intrigeerivad 
muutused 

Vaevalt leidub kaugsõidumeremeeste keda ei huvita muutused 
riikliku tolliameti eeskirjades. Allpool räägib nendest Eesti Riikli
k u Tolliameti operatiivosakonna juhataja V. GUGALIMSKI. 

Koi rastamaks NSV Liidu rii
gipiir i ü le tavate kodanike 
poolt NSV Liitu sissetoodava
te j a sealt väljaviidavate asja
de, valuuta ja väärisesemete 
liikumist, kehtestati NSV Lii
du Tollikoodeksi § 53 alusel 
a la tes 15. augustist 1989 ko
danike poolt asjade, valuuta 
ja väärisesemete NSV Liitu 
sissetoomise ja sealt väljavii
mise eeskirjad. Nendes nä
hakse ette, et NSV Liidu riigi
piiri ületavatel kodanikel on 
õigus tuua Nõukogudemaale 
ja viia siit välja asju, valuutat 
ja väärisesemeid, kui need on 
mõeldud tema e n d a või tema 
perekonnaliikmete isiklikuks 
tarbeks ning omandatud aju
tiselt küiastatud maal ette
näh tud korras vahetatud vä
lisvaluuta, töötasu, stipen
diumi, preemia, auhinna, ho
norari vms. väljamakse eest. 

Kodaniku is ikl ikeks tar
beasjadeks loetakse esemed, 
mis ori vajalikud talle endale 
voi t e m a perekonnaliikmetele 
ning ei ole ette nähtud võõ
randamiseks , s t . kodanik 
võib Nõukogude Liitu sisse 
tuua isiklikke tarbeesemeid 
piiramatus koguses,kui sea
dusandlus ei oLe teisiti ette 
näinud. Kui esemed on mõel
dud müügiks, vahetamiseks 
vm. viisil kasu saamiseks, 
siis võib neid Nõukogude Lii
tu s i s se tuua tollimaksu eest, 
mis vastab kehtivatele tolli
m a k s u määradele. Viimased 
kehtestati samuti alates 15. 
a u g u s t i s t 1 9 8 9 . Näiteks 
müügiks toodud videomag
netofoni eest t u l eb maksta 
tolli 5Õ0 rubla, ühekassetilise 
portatiivse stereomagnetoola 
eest 180 rbl., samasuguse 
kahe kasse tilise pilli eest* 200 
rbl., lõhnaõli brutokilogram-
mi ee s t 50 rbl., m u u d e parfü
meer ia- ja kosmeetikakaupa-
de brutokilogrammi eest 10 
rbl., sünteetilise riidekanga 
meetri eest viis rubla, telefo
niaparaadi eest 10% nende 
maksumusest j n e . Toiduai
neid võivad kodanikud NSV 
Liitu s isse tuua piiramata ko
guses, aga välismaale viia nii
palju, kui nad ise teekonnal 
tarvitavad, kui kehtivates tol
lieeskirjades vm. normdoku
mentides ei ole teisiti sätesta
tud. Alkohoolseid jooke võib 
NSV Liitu sisse t u u a ja sealt 
välja vi ia 1,5 liitrit, veine kuni 
kaks liitrit, tubakatooteid 
kuni 2 0 0 tk. või kuni 200g. 
Kodanikud.kes elavad alati
selt välismaal, kohvi, teed, 
kakaod j a kalamarja välja viia 
ei tohi. Kingitusi võivad koda
nikud Nõukogude Liitu tolli
maksuta sisse t u u a 500 rbl. 
u la tuses vastavalt riiklikele 
jaehindadele (või nende puu

dumisel komisjonihindade 
alusel) ning kingitusi välja 
viia 100 rbl. ulatuses samade 
;. indade järgi. 

Kodanikel, kelle pagasi hul
gas tollimisele kuuluvaid ese
meid ei leidu, ei tule täita ka 
to l l idek la ra t s ioon i . Tol l i 
punktides, kus tegutseb nn . 
roheliste j a punaste koridori
de süsteem, kulgevad niisu
gused reisijad mööda "rohe
list" koridori. Tollikontrollile 
tuleb esitada järgmised ese
med: 

1) sularahas välisvaluuta, 
kui see ületab 50 USA dolla
rit või selle ekvivalenti; 

2) väärismetallid ja -kivid 
ning pärlid, samuti väärisme
tallist, -kividest või pärlitest 
ehted, mille hind ületab 500 
rbl.: 

3) suure kunsti-, ajaloolise, 
teadusliku vm. kultuuriväär
tusega esemeid; 

4) asjad j a väärtused, mis 
kuuluvad tollimaksu alla; 

5) üksnes need trükised, 
käsikirjad, klišeed, negatii
vid, ümbervõetud filmid, fo
tod, filmilindid, videolindid, 
arvutite magnetlindid, gram-
mofoniplaadid jm. heliüles-
võtted, joonistused jm. trüki
tud ja kujutavad materjalid, 
mis k u t s u v a d k u k u t a m a 
nõukogude riigikorda, lõhku
ma selle territooriumi üht
sust, kõigutama poliitilist või 
riiklikku sõltumatust,propa
geerivad sõda, terrorismi, vä
givalda, rassismi või selle tei
si liike; sionismi, antisemitis
mi, fašismi, marurahvuslust 
j a religioosset vihkamist, sa
muti porograafilised ja vul-
gaar-erootilise sisuga mater
jalid; 

6) esemed, mille sissetoomi
ne NSV Liitu ja siit väljaviimi
ne on keelatud. 

Oma pagasi, käsipakid ning 
esemete pakendid avavad ko
danikud ise. 

Milline on isiklike autode, 
mootorita sõidukite, mootor
rataste, motorollerite, mopee
dide üle NSV Liidu riigipiiri 
toomise-viimise kord? 

Isikutel, kes elavad alatiselt 
NSV Liidus ning on ajutiselt 
viibinud välismaal, lubatak
se: 

1) tuua üks uus või pruugi
tud auto perekonna kohta, 
kusjuures välismaist marki 
autode eest tuleb maksta tol
li 20% tollimäärast. Tollimäär 
on neli rubla silindrimahu 
ühe kuupsentimeetri kohta. 

2) Välismarki era- või ame
tiautode eest, mille kohta on 
olemas välismaal asuva Nõu
kogude a su tu se juhtkonna 
tõend, makstakse tolli 10% 
tollimaksumäärast. 

3) Isikutel, kes elavad alati
selt Nõukogude Liidus, luba
takse alatiselt välismaal ela
valt isikult kingituseks saa
dud auto sisse tuua 50%lise 
maksuga tollimaksumäärast. 
kui on olemas notariaalselt 
kinnitatud kinkeleping. 

Sisse lubatakse tuua ka vä
lismarki liiklusvahendite va
ruosi (kaasa . arvatud kere, 
käigukast, esisild, esi- ja ta-
gavedrud). Tolli tuleb nende 
eest maksta 30% eseme hin
n a s t , mootor i te l 30 kop . 
kuupsentimeetri eest, mooto
rita sõidukite eest 20% hin
nast. 

Nõukogudemaal toodetud 
autode, mootorita sõidukite, 
mootorrataste , mopeedide, 
motorollerite, mootorite, ke-
rede, esi- ja tagasildade, ved
rude,käigukastide jm. taga-
varaosade eest tollimaksu ei 
võeta. 

Tõendite väljaandmise ja re
gistreerimismaksu võetakse 
NSV Lutu sissetoodavatelt 
autodelt 80 rbl., mootorita 
sõidukitelt - 50rbl., mootor
ratastelt j a motorolleritelt -
40 rbl., mopeedidelt - 24 rbl., 
mootoriltelt ja keredelt - 40 
rbl. 

Tollivabalt või a landatud 
tolliga (10%, 20%, 50%) sisse 
toodud välismarki autode, 
mootorita sõidukite, mootor
rataste, motorollerite ja mo
peedide m ü ü k ning nendega 
sõitmiseks» volituse andmine 
(väljaarvatud lähedased su
gulased: abikaasa, vanemad, 
lapsed, õed, vennad) võib toi
muda enne kahe aasta möö
dumis t s i s se toomis tõendi 
andmise kuupäevast üksnes 
tolliameti loal ja tollimaksu 
tasumisel selle määra alusel 
või lisatolli maksmisel kuni 
määradeni. Nimetatud täht
aja möödumisel tolliameti 
luba ega lisamaksmist juba 
makstud tollile ei nõuta. 

Vä l i smaa l t s i s s e t o o d u d 
nõukogude autode jt liiklus
vahendite müügilubasid an
takse tollivabalt ja üksnes 
erandjuhtudel: omaniku hai
guse korral, mis ei luba tal 
liiklusvahendit juhtida, oma
niku surma korral ja juhtu
del, kui liiklusvahend on saa
nud viga omanikust sõltuma
tutel põhjustel. 

NSV Liitu ei tohi sisse tuua 
autosid j t liiklusvahendeid, 
mida NSV Liidu Siseministee
rium ja Riiklik Autoinspekt
sioon isikunimele ei regist
reeri. 

Ajutise väljasõidu puhul vä
lismaale lubatakse kaasa võt
ta üks sõiduauto vm.liiklus
vahend perekonna kohta ko
hustusega tuua see Nõuko 
gudemaale tagasi. 

* "..•hea 
peremehe 
kombel" 

"Tere, lugupeetud toimetus! 
Teame, et "Povenets"-tüüpi 

laevad kantakse varsti maha. 
Seda asjaolupeaks kasutama 
ekspluatatsiooni jäävate lae
vade meremeeste töö-ja olme
tingimuste parandamiseks. 

;\lina näiteks töötan jäälõhku-
ja-praamil "Sõprus", mis on 
fpovenetsidest" veel vanem ja 
rnida juba korduvalt on soovi
tatud maha kanda. Ent kuul-

]davasti pole seda esialgu mil
legagi asendada.'Uusi või kõ
iguni kõige uuemaid seadmeid 
jjon niisuguse aluse peale mui-
Idugl kahju anda, ja eks ta ole 
\praegusel isemajandamise 
jjn/al kallivõitu ka. Aga panna 
isinna mahakantud laeva 
| seadmeid oleks küll mõttekas. 
', Meie kambüüsi külmik näi-
! leks on väga viletsas seisu-
j korras. Uut külmikut meil mui
dugi välja norida ei õnnestu, 

. aga "Povenetsi" mahakandmi-
| sel võiks selle sealt ju ära võt-
i la. Eriti kalliks see ei läheks. 
. Neil, kellest kõik sõltub, peaks 
• va'd terake südametunnistust 

Kiri 
olema. Me ei ütleks ära ka ho-
risontaaürumlija külguksega 
pesumasinast, mis "Povenet-
sil" samuti olemas. Mõni aeg 
peseks see meie türpejapesu-
natukest küll. Mõnedel "Le-
ninskqja Gvardija" tüüpi lae
vadel ei ole tsentrifuuge ja 
pesu tuleb kõik käsitsi kui
vaks väänata, ning seda 
elektroonikasajandil. "Pove-
netsidel" on olemas jällegi 
need tsentrifuugid. Nii et seda 
võimalust peab kasutama. 
Aasta tagasi tegin ma ettepa
neku tsentrifuugid osta, mär
kisin ära nü tüübi kui valmis
tajatehase. Mihu meelest ei 
võetud aga midagi ette. Kasu
tage siis vähemalt praegune 
võimalus ära: võtke "Povenet-
side"pealt mahaja andke hea 
peremehe kombel "kaardiväe
le"... 

Ja millal süs tehakse katse 
asutada Eesti ujuvkoosseisu-
de assotsiatsioon? See on 
väga aktuaalne küsimus. 
Meie vana ametiühingut enam 
ümber eikasvata. 

N.SAHHOV" 

peremehe 
kombel juba praegu 

N. Sahhovi kirja palusime 
kommenteer ida laevas t iku 
tehni l i se eksplua ta ts iooni 
ta l i tuse ülemal VLADIMIR 
KOLESNIKOVIL. 

Laevade, sealhulgas "Pove-
netside" mahakandmisega te
geleb komisjon, kuhu kuulub 
paarkümmend asjasthuvita
tud isikut tehnotalitusest, va
rustusest. . . Komisjon hindab 
iga asja ja seadme ära ja kaa
lub võimalusi selle edasiseks 
kasutamiseks. Akti koosta
des märgime seepärast tingi
mata , kuhu mahakantavad 
seadmed tuleks saata. Kogu 
protseduur näeb välja umbes 
niimoodi. 

Teeme kolm nimekirja. Esi
messe märgime kõik se.lle, 
mida on tarvis õnnelikuks 
jõudmiseks sihtsadamasse. 
Teise paneme kirja need as
jad, mis praktiliselt enam ka
sutada ei kõlba, ühesõnaga 
utiili. Kolmandasse nimekirja 
läheb lõpuks kõik see, mis al
lahindlusega maha kantakse 
ja edaspidigi kasutuskplbulik 
on. Ses viimases nimekirjas 
antakse tehnovarustuse tali
tusele* täiesti konkreetne ju
his, kuhu missugused sead
med saata. Seda nimekirja 
koostades ja juhiseid andes 
võtame me loomulikult arves

se meile laekunud avaldused 
mahakantud seadmete saa
miseks. 

Niisiis selleks, et "Sõprus" 
saaks külmiku või pesumasi
na, tuleb tehnovarustuse ta
litusse lihtsalt tuua avaldus, 
milles ära näidatud, missu
gust külmikut, kas uut või 
"Povenetsilt" maha kantut, 
saada tahetakse. Nii "Sõpru
se" meeskonna kui ka kõigi 
teiste soove arvestame tingi
mata. 

Peab märkima, et praegu ei 
müüda mitte kõiki laevu va
narauaks. Mõned ostetakse 
meie käest ä ra edasiseks ka
sutamiseks. Ning sel juhul 
võtab ostja lepingusse punk
ti, mille kohaselt kogu laeval 
olev seadmest ik nimekirja 
alusel talle koos laevaga üle 
antakse. Niisugusel korral 
pole meil õigust pesumasinat 
lihtsalt maha monteerida. 

Mis Eesti ujuvkoosseisu as
sotsiatsiooni loomisse puu
tub, siis sellele ma vastata ei 
oska, lihtsalt ei tea. Mu enda 
meelest on meremeeste ame
t i üh ing a g a m ä r g a t a v a l t 
hoogsamalt tööle hakanud, 
ning mina selle assotsiatsioo
ni moodustamise vajadust ei 
näe. 

Kirja päänad 
JELENA BULATOVA 

file:///praegusel
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: Häid jõulupühi ja head uut aas
tat kõigile meremeestele ja nende 

peredele soovib Eesti NSV 
Riikliku Transpordikomitee 

Veeteede Amet 
1. detsembril 1989 loodi 

Eesti NSV Riikliku Transpor
dikomitee koosseisus Veetee
de Amet, ettevalmistused sel
leks käisid ligi aasta. Mida 
loete kordaläinuks 1989. aas
tal IME ettevalmistamisel? 
Mis on plaanis 1990. aastal? 

Veeteede Ameti juhataja 
NATHAN TÕNNISSON: 

• Mööduv aasta oli pingeli
se töö aasta: analüüsisime 
meretranspordi olukorda j a 
selgitasime välja, miks see ei 
rahulda vabariigi huve. Val
mis põhimõtteline Eesti me
r e t r anspo rd i IME arengu-
kontseptsioon. 

• On läbi töötatud NSV Lii
du Kaubandusliku Meresõi
du Koodeks j a asutud rah
vusliku mereseaduse loomi
sele, et muu ta neid piiran
guid j a üleliidulisi monopole, 
mis takistavad vaba kauban
dusliku meresõidu arengut. 
6. detsembril k.a. vaadati see 
materjal läbi ENSV Plaaniko
mitee eksper t i i s inõukoguš 
ning kiideti põhimõtteliselt 
heaks. 

• On välja töötatud teiste 
seadusandlike aktide projek
te ja muid dokumente, näi
teks: 

• Eesti rahvuslipu laevadel 
kasutamise kord (projekt), 

• Eesti NSV Riikliku Veetee
de Ameti põhimäärus (pro
jekt)^ 

• Ülemineku p rogramm 
IME kontseptsioonis taotle
tud eesmärkide saavutami
seks, 

• Eesti NSV valitsuse j a 
NSV Liidu Merelaevanduse 
Ministeeriumi vahelise lepin
gu projekt 1990. aastaks. 

• Eesti NSV Riikliku Trans
pordikomitee esimehe Tiit 
Vähi energilisel toetusel astu
ti esimene samm 1940. aastal 

likvideeritud Veeteede Talitu
se taasloomiseks, selle põhiü
lesanne, oli vabariigi mereas
janduse edendamine j a kor
raldamine. 

• On asutud ette valmista
ma Balti l i iduvabar i ik ide 
ühist platvormi meretrans
pordi arendamiseks. On tek
kinud esimesed koostöö su
gemed Soome Vabariigi Me-
renkulkuhallitusega, nõuso
leku koostööks on andnud 
Rootsi Kuningriigi Transpor
diministeerium. 

Meie ülesanded 1990. aas
taks: 

• korras tada seadusand
lus, võtta Eesti NSV Ülem
nõukogus vastu "Eesti NSV 
Kaubandus l iku Meresõidu 
Koodeks"; 

• luua Eesti NSV Riiklik 
Veeteede Amet; 

• j ä tka ta a lus ta tud tööd 
IME kontseptsiooni elluviimi
sel, luua eeldused meretrans
pordi arenguks, uute ettevõ
tete ja laevaomanike tekkeks; 

• alustada tööd Eesti ran-
nasadamate avamiseks vaba
le rahvusvahelisele laevaliik
lusele. 

Mis puudutab Eesti Mere
laevandust, siis algavad ette
valmistustööd ettevõtte etapi
viisiliseks lülitamiseks meie 
vabari igi r a h v a m a j a n d u s 
kompleksi koosseisu kavat
susega lõpetada see 1991. a. 
a lguseks. Sadamad jäävad 
seejuures kas vabariiklikku 
või munitsipaliteedi haldusse 
vastavalt sellekohasele Eesti 
NSV valitsuse otsusele. 

TOIMETUSELT: Esitledes 
seekord transpordikomitee 
seisukohti, loodame edaspidi 
tutvustada niihästi nende kui 
ka merelaevanduse seisu
kohti põhjalikumalt. 

Eesti Merelaevanduse 
töökollektiivi 

nõukogus 
Eesti Merelaevanduses toi

mus järjekordne töökollektii
vi nõukogu koosolek. Tehti 
laevade vahelise sotsialistliku 
võistluse kokkuvõtteid käe
soleva aasta III kvartalis. Vas
tavalt töökollektiivi nõukogu 
3. augusti 1989. a. otsusele 
täpsustat i pensionile mine-
vaile Eesti Merelaevanduse 
töötajaile toetuse maksmise 
korda. Nõukogu liikmed kuu
lasid infot komisjonilt, kes 
u u r i s Töökol lekt i ivide 
Ühendnõukogu programme, 
ja võtsid vastu otsuse: tun
nistada Eesti Merelaevandu
se osavõtt nendest program

midest otstarbekaks. 
Vaadati läbi terve pakett 

kirju vabariiklikelt organisat
sioonidelt rahaera ldus- või 
konkeetsete ürituste finant
seerimise palvetega. Kõige 
tähtsam neist oli Eesti NSV 
Siseministeeriumi organite 
pöö rdumine . Üksmeelsel t 
toetas kogu nõukogu miilitsa 
appikutset. Otsustati aidata 
Siseasjade valitsust esmajär
jekorras liiklusvahenditega. 

Arutati veel mitmeid küsi
musi. Teave nõukogu kooso
lekust ja vastuvõetud otsus
test avaldatakse ajalehes. 
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Enne kui jõudsime teatada kohviku "The Ugly Duckling" avamisest, te 

kitasid ärevust teated ajalehtedes, raadios ja televisioonis: juba sule 
lud. Püüdsime selgitada, miks ja kuidas. 
Kaks kuud tagasi avati Tal- kirjaga ettenähtud kontroll, 

linnas Taani kohvik "The Ugly Kontrolliti kogu noortekesku-
Duckling". Kohviku asutamise se majandustegevust, mitte 
mõte sündis "Next Stopi" liiku
mise raames. Ettevalmis
tusaeg jäi väga napiks ja 
plaan ise oli üsna tavatu nagu 
paljud teisedki "Next Stopi" 
üritused. 

Niisiis, kokkulepe Taani ja 
Eesti Merelaevanduse komso-
molikomitee noortekeskuse 
interklubi "Kontakt" vahel 
saa vutati juunis ja juba sep -
tembri keskel tulid Klaus Hen-
riksen, Charlotte Wendelboe, 
Maline Lindberg ja Mikal 
Rajby Tallinna. Oma esime
sed külalised võttis kohvik 
vastu 13. oktoobril 

See kohvik pidi olema taani-
ja noortepärane — koht, kus 
noortele pakutakse pealetük-
kimatut programmi, eeldades, 
et noored oskavad end ise lõ-

üksnes kohvikut. 
Komisjon avastas mitu päris 

tõsist eeskirjade rikkumist. 
Kõigepealt see, et kohviku 

staatus oli kindlaks määra
mata. Ei olnud mingeid amet
likke lepinguid. On ainult Ees
ti Merelaevanduse noortekes
kuse ja ühe selle allüksuse, 
klubi "Kontakt" sisemine le
ping, kus on öeldud, et 1) koh-
vikuruumid annab noortekes-
kus, 2) Eesti Merelaevandus 
annab remondiks laenu 
(18 000 rubla), mille "Kontakt' 
kustutab aasta jooksul, 3) 
"Kontakt kannab peale ruu
mide üüri iga kuu noortekes
kuse arvele tuhat rubla, 4) 
Taani pool toob kohviku sisus-
tusejajätab selle "Kontaktile", 
kogu kohviku kasum läheb 

Ega ta nii inetu 
olegi 

austada. Kõige olulisemaks 
tingimuseks pidasid taanla
sed ehk seda, et noortekohvi-
kut juhtigu noored. "Kontakt' 
otsustas neid aidata. Taan
lastele jäeti täielik tegevusva
badus, klubi võttis enda peale 
ainult korraldusliku külje ja 
konsultandi osa. 

Eesti Merelaevanduse kom-
somolikomitee oli ammu taht
nud teha head noortekohvikut 

ja seepärast võeti, taanlaste 
pakutu vastu. Siis aga selgus, 
et komsomolikomiteelja taan-
lastel on noortekohvikust eri
nevad arusaamad. Vist oli asi 
selleski, et taanlastel ei õn
nestunud teha kõike, mis al
guses plaanitud oli. Ja komso-
molikomitee otsustas sekku
da. Ehk oli nii ühel kui teisel 
poolel ka liiga palju emotsioo
ne, aga teineteist mõista iga
tahes ei suudetud. Dialoogist 
ei tulnud midagi välja. Komso-
riiohScomitee käitumine selles 
loos muutus ultimatiivseks ja 
polnud alati korrektne, mis 
mõistagi vastastikust arusaa
mist ei soodustanud. 

Komsomolikomiteed ei häiri
nud mitte niivõrd kultuuri
programm, kuivõrd see, et ju
riidiliselt oli kindlaks määra
mata kohviku staatus. 

"Kontakt' püüdis taanlaste
ga kannatlik olla. Katsuti se
letada, mida meie riigi sea
duste järgi teha võib ja mida 
mitte. Taanlased kas ei suut
nud või ei tahtnud sellest aru 
saada. Küsiti: "Kas te siis ei 
usalda meid?", unustades 
vastastikuse usalduse. 

Nii möödus kuu. "Kontakt' 
püüdis rääkida taanlastega, 
komsomolikomitee nii ühe kui 
teisega. 

Kuu aega räägiti oma nõud
mistest, kuni 27. novembril 
tuli noortekeskuse kontroll. 
See oli tavaline, keskuse põhi-

taanlastele sisseseade mak
sumuse katteks. Lepingule on 
alla kirjutanud noortekeskuse 
direktor ja "Kontakti" presi
dent. Veel on olemas kinke-
kiri, et taanlased kingivad 
"Kontaktile" kohvikusisustuse 

ja konteineri "Tüborgi" ÖIUL 
See on aga notari poolt kinni
tamata ja nii pole taljuriidilist 

jõudu. Järelikult võivad taan
lased sisustuse millal tahes 
tagasi viia. 
Ka kohviku kategooria oli 

määramata. "Torgmortransi" 
teenustest ütlesid taanlased 
ära, sest see oleks vastuolus 
põhimõttega, et kohvikut juhi
vad noored ise. Samuti puu
dusid roogade kalkulatsioo
nid. 

Klaus, Charlotte, Matina ja 
Mikal on siiani Eesti Merelae
vanduse komsomolikomitee 
külaliste seisuses. Töölepin
gud teiste kohviku töötajatega 
— Nõukogude kodanikega — 
polnud sõlmitud. Kõigil ei ol
nud sanitaarraamatuid. 

Valesti tehti jinantsoperat-
sioone. Kassaaparaat pandi 
kohvikusse alles pärast kont
rolli. 

Nüüdseks on need puudu
sed kõrvaldatud. Nagu algu
sest peale kokku lepitud, jät
kavad taanlased oma tööd 1. 
veebruarini ja sõidavad siis 
koju. 

Muidugi on praegu veel vara 
järeldusi teha, aga põhiline on 
siiskijuba selge. Minu meelest 
tulnuks "Kontaktil" ja noorte
keskusel ennekõike leida 
kompetentne jurist (mida teha 
ka püüti, aga selgus, et kom
petentsuse aste on meil väga 
suhteline asi) ja kutsuda ta 
kokkusaamisele, kus oleksid 
osalenud kõik kolm poolt. Sel
lel kohtumisel oleks alla kirju
tatud leping, kus oleksid täp
selt määratletud kõik tingimu

sed, kõigi kolme poole nõud
mised. Taanlastele pidanuks 
aga kohe* seletama, kuidas 
miski meie riigi seaduste järgi 
käib. Kui see neid ei oleks ra
huldanud, siis poleks midagi 
parata olnud, koostöömõte 
tulnuks katki jätta. 

Kõik osutus märksa keeruli
semaks, kui alguses paistis. 
"Kui te juba asja käsile võtsi
te, siis pole te enam diletan
did!" — see mõte kõlas viima
sel kohvikus peetud pressi
konverentsil. Ja just sellest 
teadmisest jäi kõigil ettevõtmi
se osalistel palju puudu. Asja 
tulnuks kohe professionaal
selt ajama hakata. Eelkõige 
sellepärast, et kogu see lugu 
raskendab nende elu, kes pä
rast tööd jätkavad. 

Kogu selles juriidiliste küsi
muste karussellis on miskipä
rast aga ununenud kõige täht
sam, see, millest asi alguse 
sai — noortekohviku mõte. 

Jah ruumid on tõesti ideaal
selt korda tehtud. Toitudele 
pole ka midagi ette heita. Pur
jus inimesi siin ei kohta. Hin
nad on aga noortekohviku 

jaoks kõrged — see ongi va
hest kohviku vastaste põhiar
gument. 

Plaan oli see, et siia kogune
vad noored inimesed, keda 
huvitab taani kultuur ja kul
tuur üldse, et kohvikus hakka
vad esinema klassikalise, 
äžäss-ja popmuusika esinda
jad, kirjanikud jmt. 

Selle asemel pakuti kultuu
riprogrammina mänge — ka
bet, malet, kaardimängu ja 
doominod — ning videoprog
ramme. 

Paistab, et taanlased lihtsalt 
hindasid oma võimeid üle. 
"Kontakt" pakkus kultuurip
rogrammi korraldamiseks ka 
oma abi, kuid taanlased taht
sid siiski teha kõik ise. 

Minu arvates on esialgne 
plaanjäänud ellu viimata. Tu
leb meelde, kuidas ma kohvi
ku avamise puhul kirjutasin: 
"Kohviku eesmärk on kujun
dada hea loominguline ja in
tellektuaalne noorteselts
kond." Need sõnad kõlasid ka 
pressikonverentsil, mille taan
lased enne avamist korralda
sid. 

Läks aga siiski nii, et sellest 
sai tavaline kohvik, mille kü
lastajateks on, tõsi küll, noo
red. Nagu igal pool, on siingi 
omad alalised käijad, kuid 
head loomingulist seltskonda 
pole kujunenud. 

Tundub, et esimene vasikas 
läks sedapuhku siiski aia 
taha. Ent ilusast noortekohvi
ku mõttest ei maksaks sellegi
pärast loobuda. 

Kõik ei õnnestu esimesel kor
ral. Häid kogemusi on aga 
saanud kõik — noortekeskus, 
"Kontakt'ja taanlased Ja ta
haks väga, et meie linna noor-
tekohvik siiski tuleks. Praegu, 
on selleks olemas kõik eeldu 
sed. 

Jevgenia Kastjuk 



8 

(algus 1. lk.) 
On k a ettepanek: "Üks söö

gikoht peaks vähemalt olema, 
kus k a nõukogude raha eest 
teenindatakse." 

M.N.: "Sama autori kirja 
põhjal viidi lobi hulk arutelu
sid, mille tulemusena toiduta
longide hulka suurendati: 110 
asemel müüakse neid nüüd 
igale reisile 160. Suvel kui 
müüsime toidutalonge igale 
soovijale, juhtus ka nii, et res
toran ei jõudnudki kõiki üle-
sõidu paari tunni jooksul tee
nindada. Jaanuarikuu remon
dis ehitame ühe baari ümber 
kiirtoitlustuskohaks välistu
ristidele, selle arvel saame 
meie reisijaile müüdavate toi
dutalongide hulka suurenda
da. 

Eelolevast suvest hakkab 
Tallinna-Helsinki liinil tööle 2 
laeva, alustab Stockholmi lae
valiin, juba tõotab SAS-i len
nuliin, seega väheneb "Georg 
Otsa" koormus. Samuti kui tei
sedki asutused, kes tegelevad 
välisreisijatega, ei olnud me 
valmis reisijate arvu järsuks 
kasvuks. Kasv on olnud tões
ti järsk: eelneva 9 aastaga on 

da Eesti Merelaevanduse üle
ma jutule? 

Ülema sek re tä r Nona Šah-
hidze: "Ülem võtab vastu igal 
neljapäeval kell 16. Rahva
saadikuna on tal veel eraldi 
vastuvõtt. Seda muidugi ju
hul, kui ülem viibib Tallinnas. 
Kui ei, siis võtab kodanikke 
vastu ülema esimene asetäit

ja-" 
Tallinna-Helsinki liini hä

dadest teeb juttu ka 9 . ok
toobri "Äripäev" a r t i k l i s 
""Georg Olš" — sild või purre . 

* * # 
"30. novembri "Noorte Hää

le" artiklis "Laulupeo korral
dajad taanduvad..." küsi tak
se, milline sadam võtab vastu 
välismaa laevu laulupeo osa
liste ja külalistega. 

"Infloti" direktor Tanel 
Nurmetalo: "Juba suvest 
saadik on meie poole pöördu
tud suurte reisilaevade vastu
võtu asjus, neile on vastuvõtt 
kooskõlastatud vastavalt sa
dama võimsustele, kasutades 
neil päevadel isegi kaubakai-
sid. Toonitan, et Tallinna Me
resadama paviljoni läbilaske
võime laevade korraliku pla
neerimise korral võimaldab "Georg Otsal" sõitnud 77 00(1 

nõukogude inimest, 1989*4&* kõik Tallinna hotellid üle upu 
10 kuuga aga 80 OQO. 
Ja lõpuks , kuidas siis saa

teida 4 tunniga: üheaegselt 
võiksime sadamasse võtta vä-

EESTI MEREMEES . 
ttžilWGVEWGE? 

hemalt 3 suurt reisilaeva üle 
50O0 inimesega, samal ajal 
võime reidil teenindada veel 
kaht laeva ca 3000 reisijaga." 

7. detsembri "Rahva Hääles" 
on pealkirjaga "Veealusest 
Tallinnast" intervjuu Tallinna 
asel innapea Voldemar Pro-
metiga. Ta puudutab ka mu
n i t s i p a a l o m a n d i t eemat : 
'Võtmed linna käes — see tä
hendab , et Tallinna sadam 
peab olema linna oma. Mujal 
maailmas see nii ongi, et sa
damad on linna omand." 

Eest i NSV Riikliku Trans-
p o r d i k o m i t e e V e e t e e d e 
Ameti juhataja Nathan Tõn
nisson: "Eesti sadamad pea
vad kõik olema vabad rahvus
vaheliseks meresõiduks, keh
tima peab kaubandusliku me
resõidu vabaduse printsiip. 
Eesü NSV sadamad peavad 
olema munitsipaliteedi valdu
ses: sadam peab olema nagu 
iga teine ettevõte, tõotama et
tevõtluse seaduse alusel tee
nima raha ja maksma mak
se." 

# # # 
14. detsembri "Noorte Hää

les" j u t u s t a t a k s e ar t ik l is 
""Katarinaga" Tallinna lahel" 
Tallinna Kalatõõstusliku Me-
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rekooli muutumisest mere-
kolledžiks. Ei puudu ka nük
ked Tallinna Merekooli õppe-
j a praktikakorralduse p ih ta 

Tallinna Merekooli ülem 
Helmut Kanter: "Mõned rei
sid Soome laevaga Tallinna 
lahel ei muuda veel kooli il
met. Meie kooli programm on 
rahvusvaheliselt kooskõlasta
tud, meie diplom on rahvusva
heliselt kehtiv, seda tunnus
tatakse, seetõttu pole meil 
vaja Soome diplomi järele 
minna. Esimesed meeskon
nad meie kooli diplomiga me
remehi sõidavad juba võlis-
laevadel. Edaspidi hakkame 
kooli vastu võtma keskharidu
sega ja väga hea inglise kee
le oskusega noormehi. Kooli 
esimeses astmes saavad põ
hikooliharidusega õppurid 
keskhariduse, hea inglise 
keele ja madruse või motoris
ti kuise; kooli teise astmesse 
tahame edaspidi võtta niihäs
ti esimese astme lõpetanuid 
kui ka juba merd sõitnud 
mehi. Tehniliselt täiuslik õp-
pelaev on muidugi tore, selle 
poole peaksime püüdlema, 
kuid kahjuks ei eraldata meie 
riigis haridusele nii palju 
raha, kui see vajab." 

Kas jääte vormi j a rivi juur
de? 

H.K.: "Sellest läheme võima

likult kaugele. Õhtuti on meie 
õpilased erariides. Kui vähegi 
võimalik, anname õpilastele 
koduse režiimi. Ka tundideks 
ei valmistuta nüüd üheskoos, 
see on igaühe enda asi." 

SfC *JC 3fC 
16. detsembri "Noorte Hää

les" on Saaremaa ajakirjani
ku Helju Kauniste artikkel 
"Noor inimene isa-ema leival 
(rahvusküsimus Eesti Mere
laevanduses)" . Küs i t akse : 
"Kui merelaevandus ei suuda 
kindlustada tööga, siis mis
päras t ei arvestata sellega 
merekoolis? Miks õpilaskoh
tade arvu ei viida vastavusse 
tulevaste töökohtadega?" 

Tallinna merekooli ülem 
Helmut Kanter: "Meie kool 
võtab sel aastal vastu ainult 
60 õpilast Eesti Merelaevan
duse jaoks, neüe kõigile on 
töökohad tagatud. Laeva
meeskond on tihedaimalt seo
tud kollektiiv. Sagelijuhtub, et 
esimesel aastal, kui noormees 
pole veel jõudnud end töös 
näidata ja ühegi kollektiivi 
liikmeks saada, on tal rasku
si pideva tööga." 

Ajalehti sirvis ja kommen
taare kogus 

Madli Vitismann 

Head 
vana 
aasta 

lõppu! 
D. Prantsu foto 

avaldus 
Toimetus tänab esimest 

(pool)aastaringi lõpeta
des kaastöö, nõuande ja 
abi eest Manivald KUIKI 
Tallinnast, Enn OJA Avi
nurmest ja Tallinna Ma-
ramuusaumi. 

Ühtlasi täname abilisi 
EKP KK Kirjastuse trüki
kojast, kes meie lehe vä
lisilmet on kujundanud: 
Eve Johanssonit, Erika 
Ojalilla ja Koit Nilso-
nit. \ 

Eesti Merelaevanduse lae
vade asukoht seisuga 26. 
detsember (peadispetšeri 
osakonna andmeil) 

"IVAN RABUŠKIN" -teel New 
OrleansMst Tallinna 

"70-LETUE OKTJABRJA" - teel New 
Orleans'ist Tal linna 

"VIKTOR BAKAJEV" - teel New 
OrleansMst Tallinna 

"KRISTJAN PALUSALU" - teel New 
Orleans'i 

"VIKTOR KINGISSEPP" - teel Imming-
hami 

"SKULPTOR MATVEJEV" _ 
Leningradis 

"NIKOLAI JANSON"-Tallinnas 
"BORISS BUBIN"-teel Conakrysse 
" NIKOLAI VILKOV" - Santiago de 

Cubas 
"TIMUR FRUNZE" -teel Ventspilsi 
"ALEKSANDR OSSIPOV" - Tallinnas 

. "LENINSKAJA GVARDIA" - teel Lo-
messe 

"ALEKSANDRA ARTJUHHINA"-Tal
linnas 

"ANDREI ANDREJEV" - Matadis 

Neile, kes ootavad... 
"MAKSIM LITVINOV" - L o m e s 
"PJOTR KRASSIKOV" - tee l Takoradist 

Tallinna 
"VASSILI ŠELGUNOV" -

1'ointe-Noire'is 
"JOSSIF DUBROVINSKI"-teel 

Bandjuli 
"NIKOLAI ŠVERNIK"-Temas 
"JOHANNES LAURISTIN"-teel 

Bandjuli 
"JAAN ANVELT" -Tallinnas 
"OLGA VARENTSOVA" - Tallinnas 
"IVAN RUSSAKOV" - Zeebrügges 
"PAVEL DAUGE" -Tallinnas 
"MIHHAIL KEDROV" - Džiddas 
"IVAN BELOSTOTSKI" -Aleksandrias 
"ALEKSANDR VINOKUROV" - teel 

Abidjanist Tal lin na 
"VERA LEBEDEVA" - teel Ceutasse 
"IVAN POKROVSKI" - teel Bandjuli 
"VILJANÕ" -LaPallice*is 
"GRUMANT" - remondis Loksal 
"GULBENE" - teel Wismarisse 

"KOHTLA" - teel Algecirasest Tallinna 
" KÕPU" - teel Ceu tast kodu poole 
"PAIDE"-Tallinnas 
"POVENETS" -Kaliningradis 
"RISTNA" -Aviles 
"HELTERMAA" - tee l Kaliningradi 
"SEGEŽA" - Marina di Carraras 
"OSVALD TUUL" - Bordeaux'is 
"HUDOŽNIKNESTEROV -Tallinnas 
"IVAN RABTŠINSKI" - tee l Benghazi 
"ARNOLD SOMMERLING" -

Leningradis 
"HUDOŽNIKPIMENOV" -Tallinnas 
"HUDQŽNIK KORIN" - teel Riiga 
"JURI KLEMENTJEV" -Tallinnas 
"KAPTEN VOOLENS" -Tallinnas 
"MEHAANIK KRULL" -Drammenis 
"JUNÕIPARTIZAN" - tee l Tynedocki 
"KESSULAID" - Kobenhavnis 
"VIIRELAID" -teel Stockholmi 
"MANILAID" - Wilhelmshavenis 
"SUURLAID" - üürile antud 

"HEINLAID" -Tallinnas 
"VASSILI KUTSER" - teel Södertäljesse 
"FRTTZIS GAILIS" - teel K0benhavni 
"GLEB SEDIN" -Bremenis 
"FRITZIS ROZIN" -remondis Loksal 
"AUGUST KULBERG" - Leningradis 
"AMBLA" -Moerdijkis 
"ANDJALFELD" -Gävles 
"AEGNA" -Ventspilsis 

"KABONA" - teel Rotterdami 
"MOHNr-Horsensis 
"RAPLA" - teel Leningradi 
"SEMJON ROŠAL" -Tallinnas 
"TERIBERKA" - tee l Rotterdamist 

Tallinna 
"VIRTSU" - teel Rotterdami 
"KARL KRUŠTEIN" - Haidenis 
"OSMUSSAAR" -Sarpsborgis 
"OTEPÄÄ" - teel Bremenisse 
"TAHKUNA" -Tallinnas 
"ARNOLD VEIMER" -Tallinnas 
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Ajaleht 
ilmub 

te i s ipäev i t i 

TOIMETUSE AADRESS: 
200010 Tallinn, Uus-Sadama 14 
Telefonid: 
43-05-09 j a 42-84-69 (korrespondendid ja 
vastutav sekretär), 42-56-44 (toimetaja) 

EKP Keskkomitee Kirjastuse 
trükikoda 
Ofsettrükk 
Maht 2 trükipoognat 
Tellimuse nr. 5195 
Tiraaž 4000 

Toimetaja 
ROMAN TRUBETSKOI 
Tegevto imetaja 
MADLI VITISMANN 


